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Abstract

        
Soluble interleukin-2 receptor (IL-2R) was determined by means of an enzyme-linked immunosorbent assay in the serum of 99 rheumatoid arthritis (R. A.) patients.


        
 The serum values of patients with R. A. were significantly raised (x = 771 U/ml), p ≤ 0.001) compared to healthy controls (x = 342 U/ml). The highest levels of IL-2R occurred in the group of patients with ,,active"R. A. (x = 819 U/ml).


        
 IL-2 levels correlated significantly with erythrocyte sedimentation rate, C-reactive protein and thrombocyte count. There was a distinct inverse correlation of IL-2R with the haemoglobin content (r = -0.52).


        
 These results indicate IL-2R to be a very suitable parameter for detection of inflammatory disease activity.


        
 Since the aim of therapy to come is to take a selective influence on definite immunocompetent groups of cells, determination of IL-2R might be a useful laboratory parameter for monitoring inflammatory disease activity and mechanisms of immunoregulation.


      
        
Zusammenfassung

        
Mit Hilfe einer enzymimmunologischen Methode wurde die lösliche Komponente des Interleukin-2-Rezeptors (IL-2R) im Serum von 99 Patienten mit chronischer Polyarthritis (c. P.) gemessen. Patienten mit c.P. hatten signifikant höhere Werte (x = 771 U/ml, p ≤ 0,001) als gesunde Kontrollen (x = 342 U/ml). Die höchsten IL-2R-Werte wurden bei der Patientengruppe mit ,,aktiver" c.P. beobachtet (x = 819 U/ml).


        
 Die Höhe der Serum-IL-2R-Spiegel korrelierte signifikant positiv mit der Blutkörperchensenkungsgeschwindigkeit, dem C-reaktiven Protein und der Thrombozytenzahl. Eine inverse Beziehung von IL-2R und Hämoglobin wurde in Form eines negativen Korrelationskoeffizienten (r = -0,52) deutlich.


        
 Da das zukünftige Therapieziel der c.P. die selektive Beeinflussung bestimmter immunkompetenter Zellgruppen ist, könnte die IL-2R-Bestimmung zur Beurteilung von Immunregulationsmechanismen und Entzündungsreaktionen einen hilfreichen Laborparameter darstellen.
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